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صالملخ  

انهذف مه هذا انعمم هى معانجت انمخهفاث انصىاعيت انسائهت انمحمهت بعذة مهىثاث كالأصباغ انتي تستعمم عهى 

كيميائي )انكزبىن انمىشظ( و  الاول نا حيث استعمهىا ممتشي¸ وطاق واسع في صىاعت انغشل و انىسيج و الأدويت

و انفيزوس الأسرق( مه خلال دمج  مهىثاث )انمثيم انبزتمانيطبيعي )انصبار( نهمضاء عهى اثىيه مه ان ثاويان

ا بتحذيذ شزوط ءعمهيتي الامتشاس و انتزشيح انذليك )ميكزو(. و في هذي انذراست تطزلىا نعذة عىامم تجزيبيت بذ

  فصم هذي الاصباغن مىسعت اجزاء دراستلمىا ب ( و بعذها..و حمىضت انمحهىلانشمه ¸الامتشاس )تأثيز انكتهت 

عه طزيك ( )ميكزو(انتزشيح انذليك -الامتشاس انتزشيح انذليك)ميكزو( وانتمىيت انمشدوجت )-طزيمتيه الامتشاس وب

ش و تزكيش انحمىضت بذلانت انشمه. انىتائج انمتحصم عهيها تسمح تحذيذ تغييز انتزكي¸تذفك انمحهىل انمعانج تتبع 

جذ فعانت مه أجم وشع انصبغت.               )ميكزو(انذليكباستخلاص أن عمهيت دمج كم مه الامتشاس و انتزشيح 

                                                 

 الكلمات المفتاحية

.انمثيم انبزتماني¸ انفيزوس الأسرق ¸انصبار ¸انكزبىن انمىشظ ¸انتزشيح انذليك ¸الامتشاس   

Abstract 

The purpose of this work is to treat industrial liquid waste with several pollutants such 

as dyes widely used in the spinning, textile and pharmaceutical industries. Where we 

used two adsorbents the first is chemical (activated carbon) and the second is natural 

(cactus).To eliminate two pollutants (methyl orange and turquoise blue) by coupling 

the adsorption, microfiltration and microfiltration-adsorption processes. In this study, 

we discussed several experimental starting by defining the adsorption conditions(the 

effect of time and the mass, the acidity of the solution).And then an in-depth study 

was conducted on the separation of these dyes by the two methods adsorption and 

adsorption-microfiltrationby (the flow of the treated solution, to determine the 

variation of the concentration and the pH) as a function of time.The results obtained 

allow us to conclude that the process of coupling of the adsorption-microfiltration is 

very effective to eliminate the dyeing. 
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